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A kormány tagjai pénteken délelőtt kilenc 
órakor minisztertanácsot tartottak Gömbös 
Gyula elnökletével. A gyengélkedő belügy
miniszter helyett Preszly Elemér, Lázár 
Andor igazságügyminiszler helyett pedig 
Berczelly Jenő államtitkár vett részt a mi
nisztertanácson, amely délután két óráig 
tartott. A miniszterek folyó ügyeket tárgyal
tak.

E ckhard t T lhor v asá rn ap  Szentesen 
Deszöl

Nagy Pál a kisgazdapárt szentesi jelöltje 
vasárnap délután fél 4 órakor a Tótih József
iek színházteremben választási nagygyűlést 
tart. A választási gyűlésen megjelenik 
Eckhardt Tibor dr., a kisgazdapárt elnöke is, 
aki szintén beszédet mond Nagy Pál támoga
tására. Eckhardt Tiboron kiviil még Czirják 
Antal, Dinnyés Lajos, Horváth Zoltán dr., 
Kan Béla és Berg Miksa báró országgyűlési 
képviselők, valamint Nagy Ferenc, a kis
gazdapárt országos főtitkára szintén meg
jelennek az ülésen és fel is szólalnak.

H atarozn th trdeíés e lő tt 
a  n ag y h a racsk a i p e tíc ió  ügye

A közigazgatási bíróság A/a/ri A.'-tanácsa 
pénteken továbbfolytatta a nagy baracskai 
petíció érdemleges tárgyalását. Prückler 
Elemér választástvédő polemizálta a peti- 
cionálók jogi képviselőjének állításaival és 
azt hangoztatta, hogy az általa becsatolt 
nyilatkozatok minden tekintetben kifogás
talanok. Viszontválasz után az elnök bejelen
tette, hogy az első tárgyalást befejezettnek 
nyilvánítja. Közölte azt is, hogy a közigaz
gatási bíróságnak ebben az ügyben hozandó 
határozatát szombaton délben 12 órakor hir
deti ki.

A Feste llcs-lé le  össze lé rhe te tlenség i 
be je len tés e lőadó ja

A képviselöház állandó összeférhetetlen
ségi bizottsága november 20-án, szerdán dél
után 5 órakor ülést tart, amelyen meg
választja az előadót Festetics Sándor gróf 
önmaga ellen bejelentett összeférhetetlenségi 
ügyében és kitűzi a tárgyalási határnapot.

A frontharcos szövetség 
ellenzéki mozgalmának 
vezetői az ellenük tett 
bűnvádi feljelentésről

Hirt'adtunk arról, hogy az Országos Front
harcos Szövetség intézőbizottsága becsület
sertés és rágalmazás címén följelentést tét! 
a szövetség ellenzéki mozgalmában résztvevő 
egyes frontharcosok ellen. Ezzel kapcsolat
ban a heíesbizotlság tagjai most a következő 
nyilatkozatot telteik:

— Minthogy mi már több mint két hóna
pon keresztül alapos sikerekkel támadjuk 
a központot s mind ez ideig az semmiféle 
törvényes lépést velünk szemben nem tett, 
még csak a saját fegyelmi bizottsága elé sem 
állított bennünket, fenntartással fogadjuk a 
bűnvádi eljárás megindításáról kiadott köz
leményüket. Egyébként örömmel vennénk 
annak bekövetkezését, mert igy mód adatna 
nekünk, hogy a független magyar bíróság 
előtt mondhatnánk el azokat a sérelmeket 
bajokat és panaszokat, amelyek nyit! sebkén! 
tátongnak minden önzetlen és a frontharcos 
eszméket féltő, gonddal őrző hadviselt lel
kében. A hetesbizottság kijelenti, hogy min
den lépéséért és szaváért vállalja a felelőssé
get és bűnvádi eljárások folyamatbatételéve! 
megfélemlíteni nem hagyja magát.

Rátz K álm án k ép v ise lő  
a frontharcos szö v etség  propa

ganda é s  sa jtóügyi e lő a d ó ja
Az Országos Frontharcos Szövetség Rátz 

Kálmán országgyűlési képviselőt, az ismert 
katonapolitikai Írót, propaganda- és sajtóügy' 
előadóvá nevezte ki. Frontharcos körökben 
ez a kinevezés nagy megelégedést keltett. A 
frontharcos szövetség vezetőségének uj tagja 
első feladatának tekinti, hogy a szövetség ke
belén belül kiküszöböljön minden súrlódást 
és helyreállítsa a frontharcos egységet. Ebben 
a munkájában a nagy népszerűségnek őr 
vendő frontharcos képviselőt pártkülönbsép 
nélkül támogatják a szövetség lagjai.

A nkét a fron tharcos-törvényről
Az Országos Frontharcos Szövetség által 

még 1032-ben henyujlotl frontharcos-lörvény- 
tervezet pénteken az első érdemi lárgyn'ás 
S tá d iu m á b a  jutóit. DiVelölt féltizenegy óra 
kor íarloilák az első ankétot a frontharcos 
szövetség képviselőivel. Az ankéten az el 
noklő Sztankay Géza dr. államtitkáron kívül 
Ptuzsinszky Bó’** miniszteri tanácsos, Pon-

gtácz József ezredes, Manó Iván alezredes 
és liernáth Lásziló miniszteri osztálytanácsos, 
a frontharcos szövetség részéről Takdch-Tol- 
vay József ny. altábornagy, Engelbach Ala

jos ny. alezredes és Kertész Elemér alelnö- 
kök és vitéz Martsekéngi Imre országgyűlési 
képviselő vettek részt. Az ankétot a jövő bé
len folytalják.

Pángermán ?
A „Magyarság" október 27-i és 31-1 számai

ban „Bácska" címmel folytatásos riport jelent 
meg P. Ábrahám Ernőtől. A riport tárgya — 
a címtől eltérően — tulajdonképpen nem is 
a csonkitlatlan, vagy megcsonkított Bácska, 
hanem a megmaradt Csonka-Bácskának egy 
pontosan körülhatárolt része, amely az or
szággyűlési képviselőválasztásokkal kapcso
latban a nagybaracskai választókerület né
ven ismeretes. Sem több, sem kevesebb en
nél. Fokozott érdeklődéssel olvastam tehát 
végig a riportot, mert bármennyire ismerem 
is Bácskának azt a részét, amelyet két cik
lusban is képviseltem a magyar törvényho
zásban — és amely többek között nekem 
szülőföldem és szükebb pátriám is — mégis
csak érdekelt a kérdés, milyen szempontok 
vagy célok késztették a „Magyarság“ kitűnő 
munkatársát arra, hogy éppen a nagybaracs
kai választókerületet válassza ki vizsgálódá
sai színteréül és tüntesse ki érdeklődésével?

Elvégre több szem többet lót és sohsem árt 
az, ha az ember kibővíti, felfrissíti, vagy 
újabb szempontokkal gyarapítja az ismere
teit

Nem kívánok foglalkozni a cikkeknek ama 
részeivel, amelyek a nagybaracskai választó- 
kerület egyes községeinek gazdasági helyze
tével, vagy szociális viszonyaival, helyeseb
ben: gazdasági bajaival és szociális visszássá
gaival foglalkoznak. Azért csak elismerés il
leti meg a jeles cikkírót, hogy feltárta a már 
régóta üszkösödő sebeket, amelyek legfel
jebb azok számára újak, akiknek kötelessége 
és feladata lett volna már eddig is a bajok 
orvoslása és akik ezidelg még nem sok igye
kezetét mutattak nemcsak a bajok orvoslása, 
de még a felismerése terén sem.

Uj volt számomra ellenben az, amit a ri
portban a saját személyemről, illetve a sa
ját személyemmel és politikai szereplésemmel 
kapcsolatban olvastam.

Kommunista vagyok?
Aki a Megreformált honiban arra a háládat- 

lan és — a tapasztaltak után minden túl
zás nélkül mondhatom — szinte az esztelen- 
séggel határos szerepre mer vállalkozni, hogy 
más utón merészelje keresni az ő népének 
és nemzetének a boldogulását, mint ami a 
kormányon Jevő által engedélyezett ut és aki 
netalán keményebb gerinccel merészel a vi
lágra jönni, mint amilyen e hatalmon levők 
által kívánatosnak tartott kocsonya-gerinc, 
az mindenekelőtt készüljön el arra, hogyha 
magyar nemzetiségű, akkor egyúttal „kom
munista“ is, ha pedig német nemzetiségű, 
akkor elkerülhetetlenül „pángermán“. Ter
mészetesen azok szerint, akik a kevesebb koc
kázattal járó és több előnnyel kecsegtető 
„fémjelzett" utón járnak. Ezt a jelzőt egy 
negyven napon és negyven éjen át tartó 
újabb vízözön se mossa le róla, legyen bár 
jobb magyar hazafi, mint akár Árpád vezér 
vagy álljon bár távolabb a kommunizmustól, 
mint akár Weisz Fülöp.

Amikor olsőizben léptem föl a nagybaracs
kai választókerületben ellenzéki programmal, 
nem lepett meg valami túlságosan, hogy mint 
magyar anyanyelvű és magyar nemzetiségű 
ellenzéki képviselőjelölt ellen, azzal agitál
lak ellenem, hogy kommunista vagyok. Ter
mészetesen eredménytelenül, mert a kerület 
népe sokkal jobban ismert, semhogy bárki is 
bevette volna ezt a bolondgombát. A német 
községekben viszont már nemosak földosztó 
„kommunista“ voltam, hanem ott már azzal 
is agitáltak ellenem — a német faji ön
tudatra és összetartásra való hivatkozással és 
német anyanyelvű, sőt magyarul elég gyen
gén beszélő ellenjelöltemre való tekintettel 
— „mit akartok ti Mojzessel, ezzel a gatyás 
magyarral?“

Az eredmény azonban az lett, hogy a vá
lasztáson csaknem kétszer annyi szavazatot 
kaptam, mint a hivatalos jelölt. Pedig akkor 
a magyar politikában még teljesen ismeretlen 
pártnak: a független kisgazdapártnak a pro
gramjával léptem föl, amelynek első kép
viselőjelöltjeként kerültem a törvényhozásba.

A legtöbb szavazatot természetesen a ma
gyar községekben kaptam: Bátmonostoron 
114:et, mig a hivatalos jelölt 101-et. Dávodon 
555 szavazatot kaptam, mig a hivatalos je
lölt 155-öt. Nagybaracskán 582-őt, mig ellen
felem 204-et. A magyar és sokác-szerb nem
zetiségű Hercegszántón 718 szavazatot kap- 
‘am, mig a hivatalos jelölt mindössze 28-at. 
A teljesen német anyanyelvű és nemzetiségű 
Csátaljám 558 szavazatot kaptam, mig a hiva
talos jalőlt 136-ot.

K ik tiak  rá m ?
Az 1931. junius 28-án történt másodízben 

negválasztásom alkalmával a magyar közsé 
’ekben a szavazatok a következőképpen ősz 
'otlak meg: Bálmonosloron kaptam 530 sza 
vazatot, mig a hivatalos jelölt 74 szavazatot 
Nagybaracskán kaptam 805 szavazatot, ez 
■el szemben a hivatalos jelölt 129 szavazató! 
Dővodon kaptam 202 szavazatot, mig több 
mint 360 választómat a karhatalom szétverte 
a gyülekezőhelyről, ezzel szemben ellenjelöl 
'em 103 szavazatot kapott.

A magyar és sokác szerb nemzetiségű Her 
pgs-ántón 709 szavazatot kaptam, míg ellen 

jelöltem 48-at. A teljesen német nemzetiségű 
Csá tálján 682 szavazatot kaptam, mig ellen 
jelöltem 203 szavazatot.

Gara és Katymár községek lakossága két
harmad részben német, és egyharmad rész
ben bunyevác nemzetiségű.

Garán 658 szavazatot kaptam, mig ellen
jelöltem 305 szavazatot, Katymáron 536 sza
vazatot kaptam, mig ellenjelöltem — aki 
katymári születésű volt — 459 szavazatot 
kapott.

A magyar, német és bunyevác nemzetiségű 
Györgypusztán 68 szavazatot kaptam, miig 
ellenjelöltem 54 szavazatot.

Vagyis a másodízben történt megválasztá
som alkalmával összesen 4050 szavazatot 
kaptam, szemben ellenjelöltemnek 1371 sza
vazatával és több mint 360 választóm nem 
szavazhatott le a karhatalom magatartása 
miatt

A fentebb ismertetett választási eredmények 
egyúttal megcáfolják azt a téves és tenden
ciózus beállítást is, í >* itha a nagy baracskai 
választókerületben az országgyűlési képviselő- 
választás eredménye az ottélő egyes nemze
tiségek ellentétes állásfoglalásának és egy- 
másközötti mérkőzésének vagy harcának az 
eredményét fejezné ki. Az országgyűlési kép
viselőválasztás eredménye semmiféle össze
függésben nincs a választókerület nemzeti
ségi viszonyaival. Vagy legfeljebb annyiban, 
hogy a magyarnyelvű és nemzetiségű közsé
gek adták percenluálisan mindig a legtöbb 
ellenzéki szavazatot.

Ennek azután az lett a következménye, 
hogy az 1935 évi március hó 31-én megtar
tott általános országgyűlési képviselőválasz
tás alkalmával a választókerület magyar- 
nyelvű községeiben fejtette ki a hivatalos 
választási apparátus a legkíméletlenebb tör
vény- és lélektiprást. De még igy is több sza
vazatot kaptam a kerület magyarnyelvű köz
ségeiben, mint a hivatalos NEP-jelölt.

Dávodon leszavazott reám 442 választó, a 
NEP-jelöltre 329 választó. Ezen kivül szét
verte a karhatalom — törvényellenesen — 29 
választómat. Bátmonostoron leszavazott reám 
172 választó, a karhatalom szétverte és meg
akadályozta a szavazásban további 254 vá
lasztómat, összesen tehát 426 ellenzéki vá
lasztó szavazatával szemben a NEP-jelölt 
299 szavazatot kapott. Nagybaracskán lesza
vazott reám 347, a NEP-jelöltre 376 választó, 
a magyar és sokác-szerb vegyeslakosságu 
Hercegszántón leszavazott reám 715 választó, 
a NEP-jelöltre 273 választó, ezenkívül a kar
hatalom szétverte és megakadályozta a sza
vazásban mintegy 300 választómat.

T '.ze! T'pn a NEP-jelölt a legtöbb sza
vazatot a kétharmad részben német és egy
harmad részben bunyevác nemzetiségű Katy
máron kapta: 708 szavazatot, szemben a 
reám leadott 440 szavazattal, mig percentuá- 
lisan a magyar, német és bunyevác nyelvű 
Györgypusztán kapta — megfelelő hatóság7 
előkészítés után — a legtöbb szavazatát: 
91-at, a reám leadott 23 szavazattal szemben.

P ánsxSáv fs v a g y o k ?
Az egészen természetes, hogy akik a NEP- 

jelöltre szavaztak, azok — nemzetiségükre 
való tekintet nélkül — mindannyian kiváló 
magyar hazafiak voltak, mig a magyar „nem
zetiségű ellenzéki szavazók természetesen ki 
vétel nélkül ..kommunisták“ voltak, a né 
met nemzetiségűek pedig kivétel nélkül 
„pángermánok“. A NEP-szavazó természete 
sen akkor is kifogástalan magvar hazafi volt 
ha egészen véletlenül vezető tagja is volt a 
Tulturbundnak. ezzel szemben viszont a né
met anyanyelvű ellenzéki polgár akkor- is 
„pángermán“, ha véletlenül azt „em tudja,

1935 november 16, szombat

hogy mi is az a Kulturbund, vagy ki az a 
Hitler?

Ezeket én mind természetesnek tartom. 
Csak egyet nem tudok megérteni. Hogyan 
avanzsáltam én, aki ellen eddig azzal agi
táltak a kerület németnyelvű községeiben, 
hogy „gyatyás magyar“ — egyszerre pánger- 
mánná? Ez valóban egészen uj a számomra, 
mert eddig ngy tudtam, hogy — jóllehet már 
három Ízben is fölléptem a nagybaracsk'i 
választókerületben és mind a három Ízben 
meg is választottak —, de eddig még egyet
len egy németnyelvű beszédet sem mondtam 
el, hanem a színtiszta németnyelvű közsé
gekben is magyar nyelven mondottam mindig 
programbeszédet és beszámolót, azon egy
szerű okból, mert — bár képviselőségem 
ideje alatt magánszorgalomból időközben 
meglehetősen elsajátítottam a német nyelvet 
— nem beszélem még annyira tökéletesén, 
hogy német nyelven szónokolhassak.

Nemrégiben azt irta az egyik budapesti 
hetilap rólam, hogy pánszláv vagyok. Való
színűleg azért, mert bunyevác, sokác és 
szerb szavazatokat is kaptam. A reám esett 
német szavazatok után most már a pánger- 
mánok vezérévé, vagy „hivatott képviselő
jévé“ léptem elő. Csak arra vagyok még 
ezek után kiváncsi, mikor fogok végre már 
előlépni pánmagyarrá, mert elvégre magyar 
szavazatokat is kaptam. Sőt mindig jóval 
többet, mint az ellenjelöltjeim. Remélhető
leg erre is rákerül majd egyszer a sor, ha 
előbb nem is, de akkor föltétlenül, ha egy
szer majd netalán én is hivatalos jelölt le 
szek.

Mojzes János dr.
a nagybaracskai választó- 
kerület 9 szavazattal kibuk
tatott országgyűlési képvi

selője.

Keresztény összefogásról 
beszéltek az evangélikusok 

gyűlésén
A magyar evangélikusok egyházközigazga

tási tesiüiete pénteken tartotta közgyűlését 
a Deák-téri leánygimnáziumban. Négy 
egyházkerület harminc delegátusa vett részt 
a tanácskozáson. Megjelent Geduly Henrik, 
Kapi Béla, Raffay Sándor, Kovács Sándor 
püspökök, Mesterházy Ernő felsőházi tag, 
Pestiig Pál ny, igazságügyminiszter, Sztra- 
nyavszky Sándor a képviselőház elnöké' és 
mások. Geduly Henrik püspök imája után 
Radvánszky Albert báró mondott megnyitó
beszédet. Köszöntötte elnöktársát: az I. osz
tályú érdemkereszttel kitüntetett Geduly 
Henrik dr. püspököt, aki az első ,jiagymél- 
táságu“ püspöke a magyar evangélikus egy
háznak. Elparentálta az egyetemes felügyelő 
Zelenka Lajost és Kiss püspököt és üdvö
zölte utódjukat: Lichtenstein Lászlót és Ko- 
vács Sándort. Hangsúlyozta Radvánszky 
báró, hogy szükség van a keresztényi össze
fogásra és a népek egymásiránti szeretetére, 
hogy a romboló eszmék érvényesülését meg
akadályozhassuk. A felügyelői jelentést 
Kuthy Dezső egyetemes egyházi főtitkár ter
jesztette be. Indítványára a gyűlés üdvözölte 
a kormányzót. Radvánszky Albert báró dr. 
egyetemes felügyelő meleg szavakkal, német 
nyelven köszöntötte a Gusztáv Adolf Egylet 
lipcsei központjának a közgyűlésen meg
jelent elnökét, Gerber Hans dr. tanárt.

Jánossy Gábor felszólalása után Rásó La
jos dr. egyetemes egyházi főügyész, kor
mányfőtanácsos javaslatára elhatározta a 
gyűlés, hogy az 1848, évi XX. törvénycikk 
végrehajtásának kérdését továbbra is napi
renden tartják. Rásó Lajos bejelentette, hogy 
most hagyták jóvá az evangélikusok orszá
gos gyűlése az evangélikus és református 
egyházak között létrejött „balassagyarmati 
egyezményt", amely szerint a két egyház 
lelkészei, az évszázados testvéri viszony 
alapján, egymástól nem kérnek reverzálist 
és egymás híveit nem igyekeznek áttériteni. 
Kivétel csupán az egyházi tisztviselők házas
ságára vonatkozó rendelkezés. Mindkét egy
ház kötelezte lelkészeit, hogy ezeknek az 
intencióknak pontosan fe’eljenek meg. A 
Johannitálovagrend magyarországi cső- 
partja kilencezer pengős kórházalapitvánvt 
lett az Egyetemes Egyháznál, az alapitó- 
'evelet jóváhagyták s egyúttal megköszönték 
a felajánlást. Ugyanígy határozott a gyü'és 
Szigethg Lajos ny. budapesti gimnáziumi 
igazgató alapítványa ügyében.

Ezután az énekügyi kérdésekre tért át a 
gyűlés és Kapi Béla dr. püspök felszóVása 
után fe'batalmazta a szarvasi egyházat, 
hogy uj magyarnyelvű énekeskönyvel adhas
son ki. A leiVé'zjavadfttmi panaszokat Zon- 
gor Béla egyetemes egyházi lelkész! főjegyző 
adta elő, majd a Raffay püspök állal készi- 
telí uj istentiszteleti rendel az ös-zes magyar 
gyillekczelekre elrendelték. E’h-itározfák, 
hosv államsegélyt kérnek az újonnan ala
kult gyülekezetek számára, s hogy ragasz
kodnak a telje? vasárnapi numka*züne! ki
mondásához. A /.lííber-himnus'. tekinteté
ben kötelezővé telték a Dunántúli énekes- 
könyvben található szöveget, A gyűlés este 
félnyolckor ért véget.


